
 رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت:

افزایش بیماری های تنفسی نتیجه 
تغییر اقلیم است

رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی، افزایش بیماری های 
تنفسی را با تغییرات آب و هوایی و اقلیم مرتبط 
دانست و گفت: این بیماری ها جای سرطان ها را 

به عنوان دومین عامل بیماری می گیرد.
جعفر جندقی افزود: تغییرات اقلیمی موجب گرم 
شدن زمین، افزایش دی اکسید کربن، بالا آمدن 
سطح آب دریاها، وقوع سیلاب ها، تغییرات آب و 
هوایی، گرد و غبار، کاهش آب، باران های سیل 

آسا و به هم ریختگی فصول شده است.
وی ادامه داد: میزان انرژی تا سال ۲۰۳۰ به ۲.۶ 
وات بر متر مربع و در سال ۲۰۹۰ به ۸.۵ وات بر 
متر مربع می رسد. وقتی درجه حرارت در مقیاس 
جهانی بیشتر از سه درجه بالا رود، کره زمین دیگر 
جای زندگی نخواهد بود. رئیس مرکز ســلامت 
محیط و کار وزارت بهداشت، افزایش بیماری هایی 
مانند وبا را محصول این وضعیت دانست و اظهار 
داشت: سیاست ها باید به سمت تغییر پیش رود. 
ارتقای سطح دانش مردم درباره بیماری ها، ایمنی 
آب و غذا، بهره گیری از توان سازمان های مردم 
نهاد، به روزرســانی راهنماهای بالینی، افزایش 
آگاهی در سطح دانشــگاه ها و جامعه و افزایش 
آگاهی کارکنان سلامت به مهار تبعات تغییرات 

اقلیمی کمک می کند.
جندقی افزود: در سطح وزارت بهداشتف درمان 
و آموزش پزشکی، کمیته ملی در مورد تغییرات 
اقلیم فعالیت دارد و ۲ برنامه ملی نیز با همکاری 
سازمان بهداشت جهانی و سازمان توسعه صنعتی 

ملل متحد در حال اجراست.
وی از تهیه نقشــه ارزیابی ملی این تغییرات در 
سال های ۲۰۱۳، ۲۰۱۹ و ۲۰۲۱ خبر داد و گفت: 
باید به سمت کاهش مصرف انرژی های فسیلی و 
تولید انرژی پاک و توسعه کشاورزی فناورانه برای 

کاهش مصرف آب پیش رویم.
رئیس مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
با بیان این که در بخشی از جغرافیای کشور ۳۴۰ 
روز آفتابی در سال داریم، افزود: با استفاده از این 
فرصت، قادر هستیم نیمی از انرژی کشور را از این 

راه تولید کنیم.
جندقی یادآور شد: در ۶ اســتان کشور با انجام 
اقداماتی در مورد آب و هواهای سرد، گرم، خشک 
و معتــدل همچنین بلایا، جمعیــت و محیط و 
سلامت توانســته ایم اطلاعات لازم را به دست 
آوریم.                        منبع: وبدا
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جزئیات افتتاح آرامستان جدید تهران اعلام شدرونمایی از تجهیزات محیط بانی به مبلغ ۲۲ میلیارد تومان
ایرنا: تجهیزات محیط بانی برای چهار هزار محیط بان ۳۱ استان به مبلغ ۲۲ میلیارد تومان شامل ۱۷ قلم با حضور معاون رییس جمهوری 
و رییس سازمان حفاظت محیط زیست رونمایی شد. علی ســلاجقه در مراسم رونمایی تجهیزات محیط بانی گفت: تحویل تجهیزات 

استحقاقی محیط بانان برای ۳۱ استان کشور سالانه انجام خواهد شد. 
وی اظهارداشت: تمام این تجهیزات شامل کوله پشتی، کفش، پوتین، لباس مناسب فصول گرم و سرد و دستکش تولید داخل بوده و 
از کیفیت بالایی برخوردار هستند. وی افزود: همچنین توزیع جلیقه های ضد گلوله برای محیط بانان هر پنج سال یکبار در دستور کار 
 قرار دارد چون امنیت جان محیط بانان برای ما بسیار حائز اهمیت است تا با اســتفاده از این جلیقه ها در مقابل اتفاقات ناگهانی ایمن 

باشند.

ایسنا: مدیرعامل سازمان بهشت زهرا )س( در جلسه شورای مدیران سازمان از افتتاح اولین آرامستان جدید تهران تا ۶ ماه آینده خبر 
داد. جواد تاجیک درنشست ماهانه شورای مدیران این سازمان که درسالن گلزار شهدا برگزارشد، ضمن گرامیداشت هفته بسیج، داشتن 
فرهنگ وروحیه بسیجی را راه برون رفت از مشکلات کشور عنوان و اعلام کرد: با افتخار معتقد به آرمان های انقلاب اسلامی و امام راحل 
هستیم که ازجمله آنها داشتن فرهنگ و روحیه بسیجی است. مدیرعامل سازمان بهشــت زهرا )س( به لزوم دردستورکارقرارگرفتن 
توسعه اموردرسه حوزه فرهنگی، اجتماعی و خدماتی سازمان اشاره داشت و گفت: فضای داخلی بهشت زهرا )س( حتماً باید معماری 
ایرانی - اسلامی داشته باشد. بهشت زهرا حتماً نیاز به مســاجد و نمازخانه های بیشتری دارد، باید فضای داخلی بهشت زهرا به شعائر 

اسلامی-ایرانی مزین شود.

بستن فضای مجازی راه درستی نیست، باید کشور را واکسینه کنیم
گفت و گو با کارشناس علوم سیاسی و روابط بین الملل درباره »فیلترینگ« و محدود سازی:

احتمالاً در ناآرامی هایی که اینروزها 
شاهدش هستیم، دشواری های تأمین 
معاش، مخارج ســنگین و بی عدالتی ها و 
دلایلی از این دست تاثیری پررنگ وریشه ای 

دارد، نظر و ارزیابی شما چیست؟
حقیقتاً بحث اعتراضات و اغتشاشات را نمی توانیم 
اقتصادی بدانیــم چون اگر اقتصادی باشــد قطعاً 
بســیاری از مردم هســتند که از وضعیت اقتصاد 
کشــور واقعاً ناراضیند، ولی خب می توانیم این ها 
را جزء ریشــه های اقتصادی بدانیم. یعنی دربحث 
اغتشاشات نیاز است بنشینند و یک بررسی کامل 
جامعه شناسانه، روان شناسانه، فرهنگی و اقتصادی 

انجام بدهند.
یعنی دغدغه گروههای ســنی که 
درتجمعات می بینیم موضوع دیگری 

است؟ لطفاً بیشتر توضیح دهید.
ببینید، نسل جدیدی که الان وجود دارد نسلی است 
که از زمانی که متولد شده با همین فضای دیجیتال 
و فضای رسانه و مجازی آشــنایی دارد. این نسل با 
نسل ما بسیار متفاوت اســت و خیلی از واقعیات را 
از فضای مجازی متوجه شــده و اتفاقاً اطلاعاتشان 
به روز تر از ماهاســت. به طبع از مسائل سیاسی و 
اقتصادی و اجتماعی به خوبی با خبر هستند. حالا 
ما که می خواهیم برای این ها سیاست گذاری کنیم، 
حتی خیلی از ماها بلد نیستیم به درستی و مسلط 
با رایانه وموبایل کار کنیــم. ماها می خواهیم برای 
نسلی سیاستگذاری کنیم که هوش مصنوعی دارند 
یعنی به راحتی می توانند خودشان فضاها را انتخاب 

کنند و ما را دور بزنند و اصلًا ما را فیلتر کنند. بعد ما 
می خواهیم این نسل را فیلتر کنیم ولی درحقیقت 
گذشتگان این ها که ماها هستیم، فیلتر می شویم، 
ماهایی که نمی توانیم برای این نسل محتوا درست 

کنیم، شبهاتشان را پاسخ بدهیم.
به نظر شما چه باید کرد؟

باید با این نسل آشنا شویم، اعتمادشان را 
جلب کنیم، نسل جدید با نسل قدیم زمین تا آسمان 
فرق دارد. باید فضای گفتمان راحت و ساده را برای 
این نســل فراهم کنیم حتی اگر منه نماینده منه 
مسئول فحش هم بخورم، باید صدایشان را بشنویم. 
باید سواد رسانه ای خودمان را در این قضیه دخالت 
بدهیم زیرا این جنگی که بدخواهان راه انداختند 
درهمین بسترهای مجازی اســت. یعنی دشمن 
خوب فهمیده که الان جنگ، جنگ سخت افزاری 
نیست. الان قشری که درجامعه دربحث اعتصابات 
حضور دارند، جوان و نوجوان هستند. به نظرم این 
سال های اخیر بســیار غفلت کردیم و نتوانستیم با 

نسل جدیدمان رفاقت داشته باشیم. 
به نظرمن راهکارش این نیست که بخواهیم فضای 
مجازی را ببندیم. چون بالاخره دشمن از راه دیگری 
وارد می شــود و فکر جوان و نوجوان ما را مدیریت 
می کند. باید مانند حرفه پزشــکی علت بیماری را 
پیدا کنیم نه اینکه علائم را ســرکوب کنیم. مثل 
همین کرونا، مــا نیامدیم مرزهایمــان را ببندیم 
که ویروس وارد نشــود، رفتیم دنبال پیشگیری و 
 واکسن. الان هم باید کشــور را واکسینه و درمان 

کنیم.
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به گفته رهبری باید صف معترضان و مطالبه گران واقعی را از اغتشاشگران جدا کرد. این مهم را علاوه بر ایشان  زهرا وفایی نیا/  گروه پارلمانی
daryavafaei2009@gmil.com بســیاری دیگر از چهره های داخلی مطرح کرده اند؛ از موضع درخواســت گرفته تا تاکید و ابلاغ. در هر حال

»فیلترینگ« و محدود سازی همان طور که برخی از دولتی ها هم تاکید کرده اند می تواند کاشته و یا حذف شود 
اما مشروط. چندی پیش هم حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و عضو مجلس خبرگان در گفت و گو با ایرنا گفت: 
»طرفدار مسدود شدن فضای مجازی نیستم بلکه باید این فضا مدیریت شود. اگرچه دیر به فکر مدیریت فضای مجازی افتادیم. شاید باید بیش ۱۰ سال قبل 
به این فکر می بودیم تا از این فضای جدید به عنوان یک فرصت بهره برداری کنیم. نسل جدید می توانست در این فضا توسط هنرمندان، معلمان و استادان 
تربیت شوند. در این باره به طور قطع در تولید محتوا ضعیف عمل کرده ایم«. این موارد در کنار پرسش هایی مانند: ۱ - موضوعات اقتصادی و معیشتی و حتی 
سایر موارد اجتماعی چه اندازه در تحرکات معترضان نقش دارد؟ 2- اگر بخواهیم حوادث اخیر را از بعُد اقتصادی بررسی کنیم به چه نتایجی خواهیم رسید؟ 
را با علی اصغر سلیمی پزشک عمومی، کارشناس علوم سیاسی و روابط بین الملل همچنین سخنگو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها وعضو کمیسیون 

اقتصادی مجلس شورای اسلامی به گفت و گو نشستیم که درادامه می خوانید.

ماها می خواهیم برای نسلی سیاستگذاری کنیم 
که هوش مصنوعی دارند یعنی به راحتی می توانند 

خودشان فضاها را انتخاب کنند و ما را دور بزنند و اصلًا 
ما را فیلتر کنند. بعد ما می خواهیم این نسل را فیلتر 

کنیم ولی درحقیقت گذشتگان این ها که ماها هستیم، 
فیلتر می شویم، ماهایی که نمی توانیم برای این نسل 

محتوا درست کنیم، شبهاتشان را پاسخ بدهیم 


